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Неяк ня вельмі даўно 
з маёй знаёмай здарыўся 
цікавы выпадак. Вось што 
яна расказала мне пра яго. 
Ехала яна лёнданскім мэ-
тро — са сваёй дачушкай, 
якой яшчэ не было адна-
го годзіка. Раптам у ва-
гон убег малады чалавек, 
які пачаў паводзіць сябе 
даволі агрэсіўна. Усе паса-
жыры насьцярожыліся, але 
ніводзін зь іх не асьмеліўся 
зрабіць яму заўвагу, баючы-
ся ягонай рэакцыі. Толькі да-
чушка маёй знаёмай заста-
валася бесклапотнай, і калі 
малады чалавек падышоў 
бліжэй, яна ўсьміхнулася 
яму.

Малады чалавек, ура-
жаны, затрымаўся, пасьля 
на ягоным твары зьявілася 
таксама ўсьмешка, а зь ёй 
зьнікла ўся ягоная ранейшая 
агрэсіўнасьць. Усе ў вагоне 
ўздыхнулі з палёгкай. Відаць, 
усьмешка нявіннага дзіцяці 
кранула сэрца маладога ча-
лавека. Можна сказаць, што 
дзіцятка, не ўсьведамляючы 
гэтага, учыніла першую ў 

сваім жыцьці 
міратворчую 
акцыю…

Гэтае зда-
рэньне пры-
гадалася мне 
якраз цяпер, 
калі мы адзна-
чаем успамін 
прыйсьця на 
свет іншага 
Дзіцяці, пра 
якога Сьвяты 
Павал пась-
ля скажа: «Калі прыйшла 
поўня часу, Бог паслаў Сына 
свайго адзінароднага, які 
нарадзіўся ад жанчыны, 
стаў падуладны закону, каб 
выкупіць тых, што пад за-
конам, каб нам атрымаць 
усынаўленьне» (Гал 4:4 5). 
Іншымі словамі, мы сьвят-
куем нараджэньне ў целе 
Сына Божага, Госпада, Бога і 
Збаўцы нашага Ісуса Хрыста.

І вось цікава: спрад-
вечны Бог і Творца ўсяго 
яўляецца людзям не ў сва-
ёй бязмежнай велічы, але 
як бездапаможнае дзіцятка, 
якое мае патрэбу ў нашай 

дапамозе і спагадзе.
Ён не жадае, каб мы 

сьлепа слухаліся Яго, дры-
жучы ў страху перад Ягонай 
магутнасьцю. Ён хоча нашых 
сэрцаў, бо толькі тады можа 
настаць «супакой на зямлі 
людзям добрай волі».

Дык адчынім нашыя сэр-
цы для нованароджанага Го-
спада нашага, каб нам стаць 
разам зь Ім саўдзельнікамі 
працы дзеля супакою на 
ўсім сьвеце, памятаючы 
Ягоныя словы «Шчасьлівыя 
міратворцы, бо яны будуць 
звацца сынамі Божымі».

айцец аляксандар 
Надсан, лёндан, 2009.

Калядны зварот аляКсандра надсана

Аб’явА

Снег ідзе, пакідаючы ў меншасці год.
Прадавачкам два тыдні раскошы:
мандарынкі з шампанскім — 
                 і будзе даход,
покі ў нас не закончацца грошы.

Прыляціць Мікалай у калядных санях.
Надаюць аднакласніцы бусек.
У спартзале ялінка ў святочных агнях,
а пад ёй — хто б вы думалі? Трусік.

І запаляцца свечкі, і створаць інтым,
і прыедзе ў паўночным трамваі
прыгажуня Снягурка, і ганьба ўсім тым,
хто казаў, што яе не бывае!

Не замерзні, глядзі! Ты і сам Дзед Мароз,
сіні нос для цябе не пытанне,
сівізна ў бараду, а спыніцца — не лёс.
Бачыш зорку? Загадвай жаданне!

Загадай пра сябе, як Другі Прэзідэнт,
каб бацькоў сваіх слухалі дзеткі;
каб каханкі не змерзлі на вуліцы   
   ўшчэнт,
пад футэркам хаваючы кветкі.

Мікалай канспіратар, стары дысідэнт,
падарункі схаваў у шкарпэткі
і, чытаючы верш за калядны прэзент,
не зваліўся ніхто з табурэткі.

андрэй Хадановіч. 
Снежань 2009

Марабу з задуброўкі
у віцебскім заапарку з’явіўся 

афрыканскі марабу. экзатычную птуш-
ку заапарку падарылі… жыхары вёскі 
задуброўка віцебскага раёна. 

у віцебску на плошчах Свабоды і перамогі, дзе будуць праходзіць масавыя 
сьвяточныя мерапрыемствы, ствараюцца рэжымна-прапускныя зоны.

Ахвотныя падысьці да гарадзкіх 
навагодніх ёлак будуць вымуша-
ныя праходзіць праз кантрольна-
прапускныя пункты, абсталяваныя 
мэталашукальнікамі. Гэтаксама 
будзе ахоўвацца і пляцоўка зь 
ёлкай каля кінатэатра «Брыганты-
на» ў густанаселеным мікрараёне 
«Поўдзень».

Супрацоўнікі міліцыі будуць 
аглядаць і зьмесьціва сумак 
гараджанаў: да елак забаронена 
падыходзіць з алькагольнымі ды 
іншымі напоямі ў шкляных і пля-
стыкавых бутэльках ёмістасьцю 
больш за паўлітра, а таксама ў тэ-
трапаках. Пад самай строгай заба-
ронай —любыя  піратэхнічныя 
вырабы.

Міліцыя папярэджвае: масавыя мерапры-
емствы будуць кантралявацца праз камэры 
відэаназіраньня, усталяваныя ў цэнтры гораду.

Перад святочным адкрыццём елкі ў Віцебску 

на плошчы Перамогі адбыўся прыкры эпізод: 
ад удару электрычным токам загінуў рабочы. 
Падрабязнасці трагедыі невядомыя. 

Ян Сведка.

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	 права	 і	 пошу-
ку	 бясплаБессаромнасць,	
тных	 юрыстаў.	 Звяртайце-
ся	на	адрас	газеты	«Покліч	
волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

Калядны верш

З пачаткам перадклядных маразоў, на 
плошчы Перамогі пачалі мантаж дзіцячых  
атракцыёнаў.

Каруселі для дарослых і малых выгру-
жаюць з машын і мацуюць, не шкадуючы 
нядаўна толькі пакладзенай пліткі. Кож-
ны жыхар Віцебску ведае, што плошчу 
Перамогі перарабілі на загад Аляксандра 
Касінца, які распарадзіўся выкарчаваць 
рэдкія дрэвы, пасаджаныя тут амаль 40 
гадоў таму, а ўсю плошчу забрукаваць 
шэрымі ды рудаватымі плікамі.

Ужо падчас рэканструкцыі, якую 
зьбіраліся завяршыць яшчэ ўвосень, але 
не дарабілі і зараз, губэрнатар заявіў, што 
«пераносіць» на плошчу Перамогі цэнтар 
гораду. Менавіта тут паставілі навагод-
нюю ёлку, а побач зьбіраюцца пад Каляды 
адчыніць «Лунапарк».

Чэскія рабочыя, якія зьбіраюць атрак-
цыёны, дзівяцца: яны не ўяўляюць, каб 
у зімовыя маразы нехта наважыўся на іх 
пракаціцца. Звычайна ў Віцебск «Луна-
парк» прыяжджае ўлетку, а зімовыя экс-
трэмальныя забавы за бюджэтныя грошы 
ў абласным цэнтры ладзяцца ўпершыню.

Даведацца, ці бясьпечна запускаць 
атракцыёны ў зімовыя маразы — ці вы-
трымаюць канструкцыі, калі нехта рап-
там захоча сесьці ў «Цэнтрыфугу» або на 
«Вялікую карусель», не ўдалося. Па тэлефо-
не, які пазначаны на аркушыку з коштамі і 
які нібыта павінен належаць філіялу прад-
прыемства «Госстройуніверсал», адказва-
юць супрацоўнікі абласной базы насень-
няводзтва. 

Гараджане абмяркоўваюць і адкрыцьцё 
катка на мэмарыяльнай плошчы. Зрэшты, 
пракат канькоў на гадзіну каштуе ўдвая 
меней, чымсьці адна «праездка» на кару-
селях: за канькі давядзецца заплаціць 3-4 
тысячы рублёў, а за атракцыён — ад 5 да 
10 тысячаў.

А яшчэ на плошчы Перамогі паводле 
пляну, зацьверджанага аблвыканкамам, 
паставілі святлодыёдныя экраны, каб 
трансьляваць навагоднія ды іншыя кан-
цэрты. Усяго іх павінна быць чатыры, па 
кутах плошчы. Але зараз, не ўпраўляючыся 
здаць у тэрмін, іх ставяць толькі два.

Шмат каго з жыхароў Віцебску не зада-
вальняе сам факт, што плошчу Перамогі, 
якая заўжды ўвасабляла даніну памяці ўсім, 
хто загінуў у мінулай вайне, ператвараюць 
у нейкую забаўляльную пляцоўку. Дарэчы, 
згоды вэтэранаў на гэта ніхто не пытаўся і 
іхным меркаваньнем не пацікавіўся.

відовішчаў 
і Хлеба

На плошчы перамогі, якую старшы-
ня аблвыканкаму аляксандар касінец 
абвясьціў «новым цэнтрам гораду», 
па распараджэньні ўладаў зьбіраюцца 
ладзіць экстрэмальныя забавы: атрак-
цыёны чэскага «лунапарку». 

калядны зварот духоўнага лідэра беларусаў замежжа, апо-
стальскага візытатара беларусаў каталікоў замежжа айца аляк-
сандра Надсана.

Дакладней, яны перадалі птушку 
адмыслоўцам інспекцыі прыродных рэсурсаў 
і аховы навакольнага асяроддзя, а тыя ўжо 
ўладкавалі яе ў заапарк. Вяскоўцы знайшлі 
птушку і тры дні падкормлівалі дзіўнага 
знайдзёныша з лысай галавой і велізарнай 
дзюбай. Як паведамляе БелТА са спасылкай 
на дырэктара заапарка Аляксея Андрэйкава, 
цяпер марабу пачуваецца нармалёва. Некато-
ры час птушка прабудзе ў карантыне, гэта зна-
чыць у асобнай хатцы. Толькі вось усталяваць 
узрост птушкі віцебскія ветэрынары пакуль 
не наважваюцца. Не выключана, што марабу 
збег з прыватнага заапарку, паколькі з іншых 
беларускіх заапаркаў інфармацыі пра згубу не 
паступала.

Ян Сведка.
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Мікалай Якаўлевіч Нікіфароўскі, беларускі 
этнограф і фалькларыст, нарадзіўся 5 траўня 
1845 году ў в. Вымна . Скончыў Віцебскае 
духоўнае вучылішча і Віцебскую духоўную 
семінарыю. Працаваў настаўнікам народных 
вучылішчаў у Віцебску і Віцебскай губерніі, 
у Свіслацкай і Маладачанскай семінарыях. 
З 1860-х гадоў вывучаў побыт і культуру 
беларусаў, больш за 20 гадоў быў карэспан-
дэнтам П.В. Шэйна, з 1890-х гадоў выступаў 
з самастойнымі працамі. Апублікаваў каля 

20 даследаванняў па этнаграфіі, фальклоры, 
гісторыі Віцебшчыны, у тым ліку “ Нарысы 
Віцебскай Беларусі”, “ Нарысы прастана-
роднага жыцця-быцця ў Віцебсай Беларусі 
і апісанне прадметаў ужытку”, “ Старонкі з 
нядаўняй старыны гораду Віцебска”, “ Про-
станародныя загадкі”...

Па вяртанні ў Віцебск амаль да канца 
свайго жыцця Мікалай Якаўлевіч працаваў 
настаўнікам падрыхтоўчага класа мужчын-
скай гімназіі. Памёр навуковец у 1910 годзе.

да дня народзінаў 
вылюдка Сталіна

На думку віцебскага 
апазыцыянэра Бары-
са Хамайды, кавалкі 
тканіны на сцягу, які ў 
БССР быў дзяржаўным, 
мусілі сімвалізаваць 
кроў бязвінных ахвяраў 
сталінізму. Гэтае мерка-
ванне актывіст выказаў, 
калі з вартых даверу 

крыніцаў даведаўся 
змест цыдулкі, пры-
мацаванай да сцягоў. 
Там было напісана на-
ступнае: “Віншую ўсіх 
прыхільнікаў “цвёрдай 
рукі” з днём народзінаў 
найвялікшага “пахана” 
ўсіх часоў і народаў -- 
“товарища Сталина”. 

Яго сын Васіль пісаў, 
што мы яшчэ доўга 
будзем трэсціся перад 
ягонымі партрэтамі, 
і не памыліўся. Вынікі 
ягонага кіраўніцтва – 
гэта Курапаты і Паляі. 
Мірон”

Ян Сведка.

нашы вядоМыя зеМляКі

Хочаш працаваць - 
падпіСвайСЯ!

З пачаткам падпісной 
кампаніі актывізавалася 
рэкламная дзейнасць 
прадстаўнікоў розных 
віцебскіх газетаў. Прыход-
зячы на нашую пошту з 
розных патрэбаў, некалькі 
разоў запар сустракаю гэткіх 
агітатараў, якія імкнуцца 
змусіць чаргавую даверлівую 
ахвяру падпісацца на іхняе вы-
данне. За рэкламную конаўку 
ці рушнік той-сёй, канечне, 
выкладвае нялішнія грошы, 
але такіх ахвярадаўцаў, што 
згаджаюцца за свае кроўныя 
ўтрымліваць збанкрутава-
ныя рэдактарскія калекты-
вы становіцца ўсё менш і 
менш. Лукашэнка, відаць, 
не жадае ўжо выдаткоўваць 
грошы, патрэбныя на выбар-
чую кампанію, вось і выйшлі 
журналісты ў людзі, ды толькі 
людзі не павярнуліся да іх 
тварам, бо не маюць ужо 
сродкаў, каб падтрымоўваць 
прыўладных маніпулятараў-
ілюзіяністаў.  

Заходжу я сабе ў памяш-
канне пошты і адразу да мяне 
з прапановай нейкая кабета: 
падпісвайся, маўляў, на нашу 
класную газету “ Віцебскі ра-
бочы”. Тут у нас і тое, і другое, 
і конаўку табе дамо, толькі 
падпішыся.  Не—кажу, не чы-
таю я савецкіх газетаў гадоў 
20. Кабета ад мяне адліпла, 
ды прыліпла да маладога 
міліцыянера. А той ей і кажа: 

я ж не прапаноўваю табе, 
на цябе ж самую пратакол 
скласці. Чаму ж тады ты да 
мяне з такімі недарэчнымі 
прапановамі звяртаешся? 
Мяне ягоны адказ вельмі 
развесяліў, ды і не толькі 
мяне.

Але ж хіба можна стры-
маць агітацыйны запал. 
Зайшла ў пакой старая, і 
агітатарка да яе з прапа-
новай: падпісвайся давай, 
гінем без цябе, ратуй аплот 
дзяржаўнага абалваньван-
ня... Ды не на тую напарола-
ся. Кажа пенсіянерка: паесці 
няма за што па-чалавечы, 
а яшчэ камунальныя плаці, 
пашла ты... Не пайшла яна і на 
гэты раз, не з чужых словаў 
ведае яна цану слова ў гэтай 
краіне.

Дыскусія пасля гэтага ў 
чарзе распачалася не на жарт. 
Кожны пачаў жаліцца, што на 
працы жывасілам загадва-
юць іх выпісваць ведамасныя 
выданні. Аднаго небараку 
ажно два разы падпісалі на 
адну і тую ж газету. Хочаш 
працаваць—падпісвайся! Та-
кая вось заганная практыка. 
Усё  гэта было б смешна, калі б 
не было так сумна. Не многія 
наважваюцца адмовіцца ад 
прымусовай падпіскі. Чала-
века давялі ўжо да стану та-
тальнай абыякавасці: наце 
вам тую квітанцыю, толькі не 
чапляйцеся да мяне. 

Такія вось занатоўкі з 
жыцця. У несвабоднай краіне 
і людзі несвабодныя. І выму-
шаныя яны паводзіць сябе 
насуперак сваім пераканан-
ням і патрэбам. Што рабіць? 

На выбарах галасаваць 
за дэмакратычную Бела-
русь, а не за той жабрачы 
запаведнік у якім мы жывем, 
дзе настаўнік не мае грошаў 
на газеты, часопісы і кнігі.

 Перад тым, як Савецкі 
Саюз разваліўся, памятую, 
вельмі ўжо смяяліся з гэтага 
саўковага заапарку і ягоных 
правадыроў. Так што, калі ўжо 
і на нашай дапатопнай пошце 
рагочуць, да пераменаў за-
сталося ўжо нямнога.

Выйшаў я сабе з пошты. 
Іду ўздоўж ліпавых прысадаў, 
гляджу: мужык збірае апалыя 
засохлыя плады, якія некалі 
былі кветкамі, і кладзе ў па-
кет. 

–Ну, і што далей?—
пытаюся.

–Чай піць буду,—
канстатуе той. 

Вось такія метамарфозы 
здараюцца ў нашым жыцці: 
замест ліпавага квету людзі 
п’юць сурагат, а замест сва-
бодных сродкаў масавай 
інфармацыі мусяць выпісваць 
тое, што не тое што чытаць, 
але і  ў руках трымаць не хо-
чацца.

рэдактар.

у віцебску адмянілі больш за 100 аўтобусных рэйсаў, скараціўшы колькасьць 
аўтобусаў на ўсіх маршрутах. такім чынам аўтапарк № 1 спрабуе эканоміць 
сродкі.

19 снежня каля 7-й вечара на электрычных дратах над шашой паміж 
віцебскам і пасёлкам кіраўскім залуналі два сцягі. адзін з іх – бел-чырвона-
белы, а другі чырвона-зялёны з прышытымі на яго кавалкамі чырвонай 
тканіны.

мікалай НікіфароўСкі

Пяць асноўных Падзей году ў раёне
1. Рэгулярнае вывешванне на тэрыторыі 

Віцебскага раёну легендарным  Міронам бел-
чырвона-белых нацыянальных сцягоў з нагоды 
розных падзеяў і датаў.

2. Аднаўленне дэмакратычнай супольнас-
цю ў лесе ля вёскі Паляі панішчаных вандаламі 
крыжоў, усталяваных раней на месцы масавых 
рэпрэсій за часамі Сталіна.

3. Асвячэнне 10 кастрычніка гэтага году 

касцёла Езуса Міласэрнага, што знаходзіцца ў 
мікрараёне “Поўдзень-7” у Віцебску.

4. Адкрыццё і рэгістрацыя віцебскім 
астраном-аматарам Віталем Неўскім астэроіду 
216837 Golubev (2009 HJ58). Абсерваторыя 
астранома-аматара месціца недалёка ад в. 
Копці.

5. 110-я гадавіна з дня народзінаў беларускага 
пісьменніка нашага земляка Міхася Лынькова.

чаму адмяняюць 
аўтобусныя рэйсы

Паводле адміністрацыі віцебскага 
аўтапарку № 1, адмена прыкладна 8-мі 
адсоткаў рэйсаў выклікана тым, што прад-
прыемства стратнае. Праезд у гарадзкім 
грамадзкім транспарце каштуе 500 рублёў, і 
гэты кошт не падвышаўся ўжо два гады, бо не 
дазваляе Міністэрства эканомікі. Субсыдыі з 
абласнога і гарадзкога бюджэтаў штогод ска-
рачаюцца, і да канца году сродкаў на паліва, 
запчасткі, рамонт і заробкі работнікам не ха-
пае.

Таму было вырашана зэканоміць 
перадусім на паліве — не выпраўляць у рэй-
сы пэўную колькасьць аўтобусаў. У поўным 
аб’ёме аўтобусныя перавозкі па горадзе бу-
дуць ажыцьцяўляцца толькі зранку і ўвечары, 

у так званыя “гадзіны пік”. Цягам дня і пасьля 
19-й гадзіны транспарту давядзецца чакаць 
даўжэй.

Да такіх самых захадаў гатовы і віцебскі 
трамвайна-тралейбусны парк. Хоць гэта 
больш эканамічны транспарт, пасажырскія 
перавозкі стратныя і там. 

Адмыслоўцы падлічылі, што ў Віцебску 
квіток на праезд павінен каштаваць сама ме-
ней 1000 рублёў, каб хаця б пакрыць выдаткі 
— пра якія-кольвек прыбыткі гаворка ўжо не 
ідзе. Але ў Міністэрстве эканомікі лічаць, што 
такія кошты на праезд жыхары Віцебску “не 
пацягнуць” і грамадзкі транспарт стане яшчэ 
больш стратным.

Ян Сведка.

У будынку вясковай школы Williston 
middle school, якую наведвае Алекс, 
месціцца адразу дзіцячы садок, пачат-
ковая і сярэдняя (па-нашаму базавая) 
школа. Там дзеці навучаюцца да 14 год 
(8 класаў). Потым яны ідуць у іншую, вы-
шэйшую школу (high school), дзе вучацца 
да 18 год і атрымліваюць атэстат. Па дзя-
цей зранку заязджае школьны аўтобус, 
які пасля заняткаў іх 
і развозіць па хатах. 
Усё гэта бясплат-
на для бацькоў, бо 
на гэта ідуць іхныя 
падаткі. 

Першае, што 
мы ўбачылі, адчыніўшы дзверы, – 
горы заплечнікаў на калідоры. Нам 
патлумачылі, што заплечнікі не заўсёды 
пакідаюць на падлозе. Гэта звалка каля 
актавай залі – там выступае школьны 
тэатр. Ёсць адмысловыя шафкі, ячэйкі, 
ці проста ўбітыя цвікі. Але і на падлогу 
ніхто не забараняе класці. Аказваецца, 
дзеці рэчы не носяць з сабой з класа ў 
клас, а пакідаюць на калідорах, каб не 
заміналі. Бяруць толькі патрэбнае для 
ўрока. (Во дзе б нашай санстанцыі ды 
пажарнікам раздолле – во разжыліся б 
на штрафах! – адразу падумалася мне). 

Сам школьны калідор – асобная 
размова. Гэта зусім не музей з дошкай 
гонару і нагляднай агітацыяй, а пра-
стора для самавыяўлення. Тут няма 
адчування, што нельга ні да чаго да-

кранацца. Напрыклад, месцы для сваіх 
заплечнікаў дзеці афармляюць, як ім 
захочацца. Хтосці над сваёй шафкай 
ці кручком малюе сваю руку, хтосьці 
смешны аўтапартрэт, а хтосьці змяшчае 
цэлую анекту з фотаздымкам, каб іншыя 
змаглі больш пра яго даведацца. Вельмі 
часта на дзвярах кабінетаў заўважаліся 
партрэты настаўнікаў. Прымаляваныя 

вусы ці рогі – не, та-
кога мы не бачылі. 
Але, пастаяўшы каля 
аднаго кабінета, 
мы даведаліся, што 
настаўнік містэр Мэ-
рыл мае рост 6 футаў 3 

цалі, сінія вочы, двух братоў Тода і Этана, 
сабаку па мянушцы Максін, любіць вы-
кладаць гісторыю і навуку, любімы метад 
выкладання – даследаванне, наймац-
нейшым метадам лічыць кінестэтыку, 
хобі – бейсбол і медыяцыя. 

Часта на калідорах вывешваюцца 
прэзентацыі праектаў вучняў, бо праек-
тнае навучанне вельмі распаўсюджана 
ў амерыканскай школе. Часам на сце-
нах проста намаляваныя графіці, вельмі 
шмат фотаздымкаў, але, крый божа, не 
са школьных мерапрыемстваў і святаў, 
а збольшага партрэты асобаў ды гру-
павыя партрэты класа, аформленыя, 
напрыклад, у форме карабля. Асоба і 
індывідуальнасць тут галоўнае, таму ёй 
і прысвечана ўсё навокал.

тамара мацкевіч.

сельсКая базавая 
шКола Па-аМерыКансКу

(працяг. пачатак у папярэднім нумары)

у амерыцы, як і ва ўсім 
цывілізаваным свеце, 12-гадовая 
сістэма школьнага навучання. 

Сэкс-агратурызм 
па-беларуску
Год ці два таму ў адной мінскай ВНУ быў 

лакальны скандал, які не дасягнуў медыя-
прасторы — такія рэчы ў Беларусі прынята 
замоўчваць.

У гэтай ВНУ навучаецца шмат студэнтаў 
з арабскіх краінаў. Калі паназіраць за 
замежнікамі, то можна заўважыць, што студэн-
ты з Кітая заўсёды сустракаюцца паміж сабой 
— кітайскія хлопцы з кітайскімі дзяўчатамі. 
Сярод арабаў такой тэндэнцыі няма. Іх больш 
прывабліваюць нашы «наташы» (так называ-
юць у арабскіх краінах усходніх славянак, га-
товых за грошы на ўсё).

Скандал здарыўся, калі кіраўніцтва ВНУ да-
ведалася, што ў інтэрнаце студэнткі-“наташы” 
стаяць у чарзе ля пакояў арабскіх студэнтаў. 

Стаяць рэгулярна, заходзяць па чарзе, а пас-

ля выходзяць, рассоўваючы даляры па кішэнях 
кароценькіх халацікаў.

У асноўным гэта былі дзяўчаты з вяско-
вых сем’яў, якім не хапала грошай у дара-
гой сталіцы. Янысвядома ішлі зарабляць да 
арабаў, бо хацелася модна апранацца ды 
хадзіць па дыскатэках. Самае агіднае ў гэтай 
гісторыі тое, што чэргі былі рэальна вялікімі 
і студэнты-арабы, калі ім гэтыя паслугі былі 
ўжо непатрэбныя, сілай выпіхвалі дзяўчат, якія 
спрабавалі прабіцца ў іх пакоі.

А адзін мой знаёмы з тымі ж мэтамі ездзіць 
да бабулі ў вёску.

На прывабнага гарадскога хлопца там 
заўсёды знаходзіцца пару прыгожых вяско-
вых дзяўчат, гатовых на ўсё. Такі вось сэкс-
агратурызм па-беларуску.             Якаў дрозд.
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беларускай 
рэптыліі шчэмяць 
хвост з розных 
бакоў

ЧеМ грозит реКордный долг?

Согласно данным Нацбанка совокуп-
ный внешний долг Беларуси на 1 октя-
бря составил 19 млрд 298,5 млн дол-

ларов, увеличившись с начала года на 4 млрд. 
С учетом поступившего в ноябре очередного 
транша кредита МВФ внешний долг достиг 20 
млрд. Независимые экономисты рассказали 
«Салідарнасці» можно ли считать эту цифру 
нормальной для нашей страны и чем могут 
обернуться для Беларуси выплаты по внеш-
ним долгам.

В структуре совокупной внешней задолжен-
ности внешний долг органов госуправления с 
начала этого года увеличился на 977 млн дол-
ларов и на 1 октября составил 4 млрд 574,2 
млн, сообщает «БелаПАН». Внешний долг ор-
ганов денежно-кредитного регулирования за 
этот же период достиг 2 млрд 520,6 млн долла-
ров, увеличившись в 5,9 раза с начала года. 

Внешняя задолженность коммерческих 
банков выросла на 38,7 млн долларов и на 1 
октября составила 3 млрд 119,8 млн долларов. 
Внешний долг прочих секторов экономики 
достиг 8 млрд 325,3 млн долларов, увеличив-
шись за январь-сентябрь на 998,6 млн. 

Таким образом, с учетом поступившего в 
ноябре очередного транша кредита МВФ в 
размере почти 700 млн совокупный внешний 
долг Беларуси достиг 20 млрд долларов. 

Официальные лица утверждают, что се-
рьезных проблем с обслуживанием государ-
ственного долга нет, сообщает БелаПАН. На 
минувшей неделе министр финансов Андрей 
Харковец заявил, что в проекте бюджета на 
2010 год внешние кредиты запланированы в 
размере 1,1 млрд долларов – видимо, о них 
уже договорились. Тем не менее, 17 декабря 
вице-премьер Андрей Кобяков сказал, что го-
сударственных внешних заимствований, таких 
как кредит МВФ или как привлеченные сред-
ства Всемирного банка, в следующем году не 
ожидается, передает www.interfax.by. 

По просьбе «Салідарнасці» независимые 
экономисты дали свою оценку размеру внеш-
него совокупного долга. 

Станислав Богданкевич, экс-председатель 
правления Национального банка РБ: 

– Считаю, что размер совокупного долга в 
20 млрд долларов – некритический. По срав-
нению с другими странами Европы, Беларусь 
еще выглядит в этом плане неплохо.

Меня больше беспокоит не сам размер дол-
га, а темпы его роста. Еще недавно государ-
ственный долг составлял 3,5 млрд, а сегодня 
уже более 7. За год увеличился более чем в 
два раза! Боюсь, как бы мы со временем не 
провалились в долговую яму. 

Ярослав Романчук, руководитель научно-
исследовательского центра Мизеса: 

– Оценивая размер совокупного долга нуж-
но исходить из того, как были использованы 
кредиты. К сожалению, они банально проеда-
лись – реструктуризации экономики не про-
исходило, деньги вкладывались в неэффек-
тивное производство и сохранение старой 
экономики. Здесь уместно будет вспомнить 
пример СССР, который в 1987-89 г.г. при паде-
нии цен на нефть нахапал внешних кредитов, 
а когда пришло время по ним расплачиваться 
бросился допечатывать деньги, что создало 
условия для гиперинфляции начала 90-х. 

Как мы будем отдавать валютные кредиты 
при том, что курс белорусского рубля отно-
сительно доллара и евро падает, одному Богу 
известно. Словам Кобякова о том, что власти 
больше не намерены брать внешние займы, 
я не верю. Белорусской экономике деньги 
нужны, а где их взять, если приватизации по-
прежнему не планируется, а инвестиции мож-
но привлечь, только создав привлекательные 
условия и проведя ту же самую приватиза-
цию? 

Сергей Чалый, экономист: 
– Говоря о совокупном долге в 20 млрд 

долларов, нужно обратить внимание, что его 
львиную долю составляет корпоративный 
долг. Объем госдолга составляет меньше по-
ловины – это немного, поскольку показатель 
устойчивости выводится из сравнения гос-
долга с объемом ВВП, а он составляет у нас по-
рядка 50 млрд долларов.

Еще одним важным моментом является то, 
в какие сроки нужно обслужить долги. Если 
корпоративные нужно отдать на протяжении 
1-3 года, то государственные имеют большой 
срок. Основное погашение по госдолгам у нас 
начнется с 2012 года. Нам нужно будет отда-
вать российский долг, взятый в 2007-м, и как 
раз настанет время выплачивать долг от МВФ. 
Это будет серьезной нагрузкой для бюджета. 
В 2012-2013 придется отдавать около 2-2,5 
млрд.

Пасля 10 снежня, калі беларуская 
дэлегацыя шматгадзіннай асадай бра-
ла Крэмль на змор, некаторыя аналітыкі 
загаварылі пра рэнесанс адносін паміж 
Мінскам і Масквой. Дзяжурны аптыміст 
«саюзнага будаўніцтва» Павел Барадзін 
пусціў пагалоску пра танны газ: маўляў, 
налета беларусам дадуць яго па ста-
рым цэнніку. А беларускі віцэ-прэм’ер 
Уладзімір Сямашка анансаваў атрыманне 
ў 2010-м 8–9 мільёнаў тон бяспошліннай 
расійскай нафты ды іншыя падарункі ад 
Крамля. Кшталту аддалення да 2014–2015 
года роўнадаходных (чытай: сапраўды 
рынкавых) цэн на блакітнае паліва.

Увогуле, таго-сяго пад выбары Крэмль, 
здаецца, паабяцаў падкінуць. Але до-
свед непразрыстых дачыненняў паміж 
заклятымі хаўруснікамі вучыць не спя-
шацца з высновамі, пакуль дамоўленасці 
не зафіксаваны на паперы. Ды і пасля 
падпісання папер усялякае здаралася: 
мегатоны саюзнай макулатуры не працу-
юць.

І вось вам званочак. 18 снежня ў 
Санкт-Пецярбургу расійскі віцэ-прэм’ер 
Ігар Сечын фактычна дэзавуяваў калегу 
Сямашку. Стары паплечнік Пуціна, чала-
век з суровай рэпутацыяй «крамлёўскага 
нафтавіка», якому цяпер даручана выра-
шаць энергетычныя пытанні з Мінскам, 
заявіў журналістам, што яго краіна пра-
панавала Беларусі бяспошлінна толькі 
5–6 мільёнаў тон нафты для ўнутранага 
спажывання. І баста! Гэта нават менш, чым 
прадугледжвалі ранейшыя дамоўленасці, 
дасягнутыя пасля нафтагазавай вайны на 
пачатку 2007-га. Звыш таго, паводле Се-
чына, з 1 студзеня анулюецца льготнае 
(з паніжальным каэфіцыентам) мыта на 
астатнюю нафту для Беларусі (капец аф-
шору!). Дый газ хаця і ненашмат, але па-
даражэе.

Вось табе, бабуля, і Юр’е! У 
прыватнасці, не сакрэт, што расійцы хо-
чуць улезці ў беларускую нафтанку. Ту-
тэйшае ж кіраўніцтва, здавалася б, і не су-
праць збыць хваткім усходнім партнёрам 
частку фамільнага срэбра (кшталту акцый 
комплексу «Нафтан-Палімір»). Але звыкла 
загінае пальцы, выстаўляючы веер кру-
тых умоў. Масква ж, натуральна, збівае 
цану. Акрамя таго, яна не супраць зава-
лодаць кантрольным пакетам «Белтран-
сгаза». Такім чынам, беларускаму боку 
выкручваюць рукі. А прэферэнцыі, аб 
якіх раструбілі вестуны-аптымісты, яшчэ 
віламі па вадзе напісаныя.

З іншага боку, у Еўразвязе, падводзя-
чы вынікі года новай, гнуткай палітыкі ў 
беларускім пытанні, крыху збянтэжана 
чухаюць рэпу. Бо жаданы дэмакратычны 
прагрэс у тутэйшым быцці могуць раз-
гледзець хіба што цераз ну вельмі моц-
ную лупу. Карацей, на фоне ранейшага 
птушынага шчабятання еўрачыноўнікаў 
Еўрапарламент узяў дый выдаў на-гара 
дастаткова непрыемную для беларускіх 
улад рэзалюцыю. 

На фінішы года ў дыялогу Мінска з Бру-
селем павеяла ледзяным холадам. Пры-
чым, як выказаўся еўрапарламентар Яцэк 
Пратасевіч, «маразы ў Еўропу прыйшлі з 
усходу».

Палітолаг Валер Карбалевіч схіляецца 
да высновы, што нават бутафорскай 
лібералізацыі ў краіне наступае канец. 
Год выбараў: тут ужо не да рэверансаў пе-
рад заходнікамі. 

Сапраўды, ёсць сімптомы. З рэзкай 
заявай — маўляў, няма чаго той Еўропе 
спрабаваць нас нахіляць, накідаючы сваю 
трактоўку дэмакратыі — выступіў нядаўна 
кіраўнік прэзідэнцкай адміністрацыі 
Уладзімір Макей. Той, каго ЕС лічыў якраз 
архітэктарам дыялогу з гэтага боку.

І вось свежая заява дэпутата Сяр-
гея Маскевіча: Палата прадстаўнікоў 
лічыць дыскрымінацыйным прапанаваны 
Еўрапарламентам парадак фармавання 
беларускай дэлегацыі ў Еўранэсце (хто не 
ведае: так паэтычна назвалі задуманую 
парламенцкую асамблею «Усходняга пар-
тнёрства»). Каса на камень?

«Для Мінска вельмі непажадана ў год 
выбараў апынуцца паміж расійскім мо-
латам і заходнім кавадлам, — гаворыць 
беларускі палітычны аналітык Андрэй 
Фёдараў. — Складваць яйкі ў адзін толькі 
крамлёўскі кошык кіраўніцтва Беларусі 
не стане». 

Паводле яго прагнозаў, масты ў дачы-
неннях з Еўразвязам спальвацца не бу-
дуць. І пэўныя дробныя ўступкі заходнікам 
у 2010 годзе ўсё ж магчымыя. Ну, скажам, 
прапусцяць 10–20 апазіцыянераў у перы-
ферыйныя мясцовыя саветы. У той жа час, 
магчыма, давядзецца «праз не хачу» ахвя-
раваць штосьці і Маскве, лічыць эксперт. 

Канечне, распродаж фамільнага срэ-
бра небяспечны. Расія ціхай сапай ука-
раняецца ў беларускую эканоміку ўсё 
глыбей. Звыш таго, прыватызацыя, раста-
ванне айсберга дзяржаўнай уласнасці — 
гэта само па сабе ёсць стратай звыклага 
базісу для беларускай адміністрацыйнай 
сістэмы. Але давядзецца ахвяраваць 
часткамі дзеля цэлага. Так яшчарка 
адкідвае хвост, каб ацалець у прынцыпе. 
Звышзадача ж беларускага рэжыму — са-
мазахаванне ў персанальным абліччы. 

Зрэшты, і тут час няўмольны. 
Персаналіі не вечныя, колькі ні пера-
рабляй пад сябе Асноўны ды іншыя за-
коны. Як адзначае Віталь Сіліцкі, дырэк-
тар Беларускага інстытута стратэгічных 
даследаванняў, ужо сама праблема пера-
дачы ўлады па меры актуалізацыі будзе 
падштурхоўваць да дрэйфу ў бок больш 
тонкіх унутрыпалітычных механізмаў. Да 
нейкага варыянту кіраванай дэмакратыі.

Галоўны ж вораг міфалагізаванай 
«беларускай мадэлі» — эканоміка з яе 
няўмольнымі законамі.

Можна, канечне, на радасць электара-
ту надрукаваць некалькі лішніх вагонаў 
грошай-фанцікаў пад выбары. Але потым 
гэта вылезе бокам. Крэдыты? Дык ужо 
набегла 20 мільярдаў долараў сукупнай 
замежнай запазычанасці, і зараз ракавай 
пухлінай папруць выплаты па працэнтах. 
Ніякі мытны звяз не дапаможа збываць у 
ранейшых аб’ёмах на ўсходнія рынкі пра-
дукцыю нашых монстраў сацыялістычнай 
індустрыі. Кайф на расійскай энергаіголцы 
таксама вылазіць бокам: мы ўсё больш ад-
стаём ад свету тэхналагічна.

Увогуле, хаця на сёння ў краіне 
ўсё схоплена, новая кадэнцыя абяцае 
вялікія галаўныя болі афіцыйнаму лідэру 
Беларусі. Зрэшты, як і яго цярпліваму 
народу.  Ва ўсякім разе, наверсе нутром 
чуюць, што складваць палітычныя яйкі ў 
адзін кошык надта неабачліва. Давядзец-
ца, халера, вылічваць прапорцыі. 

аляксандр класкоўскі.

Согласно данным Нацбанка совокупный внешний долг Беларуси на 1 октября составил 
19 млрд 298,5 млн долларов, увеличившись с начала года на 4 млрд. Независимые эконо-
мисты рассказали «Салідарнасці» можно ли считать эту цифру нормальной для нашей 
страны и чем могут обернуться для Беларуси выплаты по внешним долгам.

снегурочки и деды Морозы 
штурмовали Палату нс рб

Белорусские правозащитники, 
переодетые Снегурочками и зай-
чиками вместе с Дедом Морозом 
22 декабря вновь попробовали 
добиться отмены статьи о неза-
регистрированных организациях. 
Свое обращение они принесли 
в палату представителей нацио-
нального собрания. 

«Просим палату представите-
лей национального сходу Республики Бела-
русь представить заявителям информацию, 
рассматривается ли парламентом вопрос 
о упразднении статьи 193-1 Уголовного 
кодекса. В случае, если этот вопрос не рас-
сматривается, просим немедленно начать 
процедуру включения вопроса об упразд-
нении статьи 193-1 Уголовного кодекса и ис-
ключения из других актов законодательства 
запрета на деятельность от имени незареги-
стрированных объединений в порядок дня 
следующей сессии палаты представителей», 
— цитирует обращение «Наша нiва».

Однако в здание Деда Мороза с зайчика-
ми не пустили люди в штатском. Пройти раз-
решили пройти только одной Снегурочке. 
Но и то лишь для того, чтобы опустить обра-
щение в ящик для писем. 

Судя по всему, подарков к новому году в 
палате представителей не дождутся.

Напомним, что 15 октября группа «Дедов 
Морозов» добровольно сдалась в Генераль-
ную прокуратуру. В своём заявлении на имя 
Генерального прокурора «Деды Морозы» 
признались, что «это незарегистрированное 
объединение на протяжении многолетнего 
периода осуществляет следующую деятель-
ность: организовывает празднование Рож-
дества и Нового года в разных населённых 
пунктах Беларуси, распространяет рожде-
ственские и новогодние подарки (в том чис-
ле среди несовершеннолетних), выступает 
на собраниях, а также в печатных и других 
средствах массовой информации с поздрав-
лениями и наилучшими пожеланиями».

В связи с этим генеральная прокуратура 
предупредила «Дедов Морозов» о возмож-
ном привлечении их к ответственности за 
участие в незарегистрированной органи-
зации. Накануне Нового года на них может 
быть заведено уголовное дело. 

Мінск атрымаў трывожныя званочкі як з захаду, так і з 
усходу. 17 снежня Еўрапарламент прыняў жорсткую рэзалю-
цыю па Беларусі. А назаўтра расійскі віцэ-прэм’ер Ігар Сечын 
даў зразумець, што ў энергетычным супрацоўніцтве ідыліяй 
і не пахне. Яго заявы можна расцаніць як мягка ўпакаваны 
ўльтыматум.

они требовали отменить 
статью 193-1 уголовного ко-
декса о деятельности от име-
ни незарегистрированных 
организаций. прорваться в 
здание удалось лишь одной 
Снегурочке, однако в прием-
ную ее не пустили. 
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Поклiч Волi

Напомним, что в Киеве в эту субботу прошли 
съемки шоу «Рождественские встречи», телетран-
сляция которого пройдет 7-го января.

Алла Борисовна является «главной по таре-
лочкам», как идеолог и рулевой программы. И 
другие звезды просто обязаны ей подчиняться - 
вне зависимости от своих регалий. Нам стали из-
вестны подробности секретного совещания, кото-
рое Пугачева провела с артистами перед началом 
репетиций.

Судя по всему, артистка читала книги по тайм-
билдингу. Алла предложила всем участникам кон-
церта на время Встреч соблюдать ее пять правил.

Первое - не материться. «Боря, это к тебе в 
первую очередь относится, если услышу - при-
бью» - особо предупредила певица Бориса Мои-
сеева.

Второе - подавлять в себе «звезду», забыть на 
время о съемках, эфирах и т.д.

Третье - помнить о командном духе. «Сейчас 
все равны, запомните это. Мы сейчас - одна семья! 
Живем и варимся в одном котле».

Четвертое правило - не надираться! Пятое - 
искоренить в себе самое страшное - зависть.

Но, конечно же, не у всех получилось соблю-
дать Аллины правила. Пока все маститые артисты 
сидели и ждали своей очереди на репетиции, не-
кая украинская певица Gallina устроила скандал. 
Мол, почему я должна сидеть и ждать, у меня дела 
вообще-то. Когда Борисовне доложили о проис-
шедшем, у нее было такое лицо, что все поняли 
- сейчас случится страшное. Но Алла поступила 
очень мудро - просто прилюдно отчитала артист-
ку, как маленькую, и оставила в шоу.

Пугачева жаловалась на то, что у нее очень бо-
лит спина, из-за чего ей приходится пить таблетки, 
но тем не менее стойко сидела по 10 часов в сутки, 
отсматривая каждый номер.

Смешно получилось с Софией Ротару. Алла 
Борисовна, зная любовь Софии Михайловны к 
собиранию цветов в зале, отправила артистку вы-
ходить из фойе зала, чтобы потом подняться на 
сцену. Но Ротару понимала, что в начале песни ей 
ничего не достанется - люди не успеют вручить бу-
кеты, посему попросила Аллу: «А можно я еще раз 
выйду в зал?». Пугачева милостиво согласилась, 
правда, едко заметила: «А как же ты пройдешь? 
Там кресла будут стоять очень близко к сцене!»

Помимо рабочих дел, Алла Борисовна зани-
малась еще и личными. Артистка дала поручение 
своему доверенному лицу, Валентине Басовской, 
подыскать ей домик в Конче-Заспе (типа нашей 
Рублевки - авт.). Валентина присмотрела аж три 
домика, но певица просто не успела проехать по 
всем трем адресам. Зато она успела зайти в Интер-
нет и прочитать нашу заметку - о чем нам стало из-
вестно на самом концерте. «Я тут прочитала, что ты 
станцевал для меня брачный танец гамадрила!». 
Максим начал пояснять залу, что на репетиции Пу-
гачева требовала от него невозможного - прыгать, 
как Дима Билан. А так как юморист не так силен 
в танце, как в пении, то решили не заставлять его 
выделывать на сцене немыслимые па.

В день концерта в зале был аншлаг, что при-
ятно. За пять минут до мероприятия в зал зашла 
Юлия Тимошенко и под бурные овации зала усе-
лась в 11-м ряду. Многие артисты выражали свой 
«респект» кандидатке в президенты Украины. 
«Первой ласточкой» стал Николай Басков, кото-
рый вручил Юлии букет ярко-красных роз. Затем 
в зал вышел Филипп Киркоров. Сначала во время 
своей новой песни «В саду эдемовом» присел ря-
дом с Тимошенко, потом скинул куртку и пригла-

сил танцевать. Юлия Владимировна, к удивлению 
многих, не отказалась. За это Филипп встал перед 
ней на одно колено и поцеловал руку. Потом Ти-
мошенко совсем разошлась и вышла на сцену с 
Аллой Пугачевой, где сказала в адрес Примадон-
ны много теплых слов.

Было много интересных номеров. У самой 
Аллы были премьеры. На репетиции во время 
песни «Дорогой» Пугачева попросила найти ей 
мальчика повертлявей. Задачей парня было вые-
хать на велосипеде в зал. На прогоне Борисовна 
всей своей, как говорится, задней подвеской, усе-
лась на раму. Но в итоге на «Встречах» Алла про-
сто бегает за велосипедистом по сцене.

Хороший номер получился у певицы с Кри-
стиной Орбакайте на песню «Посреди зимы»- про 
дочь, которая приходит к маме со своими про-
блемами, а та ее утешает. Заканчивается тем, что 
Кристина лежит в ногах у Аллы, а та ее гладит по 
головке, как маленькую девочку. Очень трогатель-
но.

Конечно же, было интересно послушать Ана-
стасию Волочкову. Напомним, что балерина не 
так давно запела. Эта новость удивила многих. Но 
оказалось, что Анастасия совсем неплохо поет - в 
духе ранней Натальи Ветлицкой. Да, конечно же, 
она одновременно пела и танцевала. Выглядело 
симпатично.

Верка Сердючка грамотно выбрала наряд - 
платье певицы было украшено принтами со свет-
лым ликом Аллы Борисовны образца 80-х. Сама 
Пугачева была в немыслимом желтом балахоне в 
клетку.

Закончилось все в клубе «Фридом», где для 
своих была устроена приватная прощальная ве-
черинка. Были все - и сама Примадонна, и Филипп 
Киркоров, Ани Лорак, Илья Резник с супругой, 
Игорь Николаев, Кристина Орбакайте с мужем... 
Алла решила расслабиться и пила белое вино, о 
чем не преминула сообщить всем своим гостям:

- Я решила сегодня выпить, и пока вроде бы 
нормально! Угощайтесь, смотрите, какие ломовые 
вкусняшки принесли!

Все гости говорили Алле приятные и теплые 
слова. Илья Резник читал свои стихи, в которой 
назвал Пугачеву «Великой артисткой». «Ой, когда 
я слышу по отношению к себе слово «великая», то 
сразу начинаю толстеть» - в шутку ругалась Алла.

Галкин от чувств даже залез на стул, чтобы 
спеть вместе с Примадонной «Кафешку»:

- Надеюсь, сейчас я попаду в фонограмму - 
шутила перед началом песни Борисовна. А после 
песни сказала Максу: «Спасибо сынок». Тот опе-
шил, сказал: «Мамулечка, не за что!»

Прекрасное настроение Примадонны почему-
то портил Борис Моисеев, которому она открыто 
говорила: «Сгинь с моих глаз долой. Вместо ка-
нала тебе будет петля!». Артист прятался от гнева 
Аллы за спиной у Филиппа Киркорова.

Кристина Орбакайте была очень откровенна 
в своем тосте: «Эти дни были короткими, вече-
ра длинными, ночи - запоминающимися. Я была 
счастлива, столько времени пробыла с мамой! У 
нас последнее время не получалось часто видеть-
ся, и мне не хватало ее материнского тепла. И ког-
да я сидела на репетиции, я впитывала эту энерге-
тику, которая от нее исходит во время общения с 
другими людьми! Я обожаю быть с ней, когда она 
творит!».

Закончилось все в полчетвертого утра. Алла 
спела и станцевала, надев на голову украинский 
платочек. А напоследок сказала: спасибо вам за 
то, что продлеваете мою творческую жизнь!

Большая часть этих средств 
была отмыта на территории 
Беларуси, в том числе в круп-
ных государственных проек-
тах. Как заявил заместитель 
генерального прокурора Бе-
ларуси Виктор Конон, по делу 
проходят уже десять человек, 
в том числе ответственные 
должностные лица энергети-
ческой отрасли страны. Все 
они способствовали тому, 
что в течение многих лет ЗАО 
«ИПП «ЕвроЭнерго» являлось 
крупнейшим поставщиком 
оборудования для энергети-
ческой отрасли страны. Через 
эту структуру государство еже-
годно теряло миллионы долла-
ров.
Как ранее сообщал «Ежеднев-
ник», в начале 2009 года про-
куратура Минска возбудила 
уголовное дело в отношении 
генерального директора ЗАО 
«ИПП «ЕвроЭнерго» Игоря 
Павлиша. Его компания в те-
чение 10 лет поставляла для 
предприятий Минэнерго 
оборудование крупнейших 
российских и европейских 
компаний. Среди них ОАО 
«Белэнергомаш» (Белгород-
ский машиностроительный 
завод), ОАО «Сибэнергомаш» 
(Барнаульский котельный за-
вод), ОАО «ЛЭЗ–Новая Сила» 
(энергомашиностроительный 
завод, г.Санкт-Петербург), ОАО 
«Сарэнергомаш» (котельный 
завод, г.Саратов), научно-
производственный центр 
«Анод» (г. Нижний Новгород), 
ОАО «ПТМЗ» (Полтавский тур-
бомеханический завод), все-
мирно известная немецкая 
компания «Фойт» другие.
Черная полоса для ЗАО «ИПП 
«ЕвроЭнерго» настала, когда 
президент Беларуси в ультима-
тивной форме потребовал от 
чиновников ликвидировать в 
Беларуси необоснованное по-
средничество. Именно после 
этого компанию начали оттес-
нять от контрактов Минэнерго, 
а Главное управление по борь-
бе с организованной преступ-
ностью МВД занялось тщатель-
ным изучением деятельности 
Игоря Павлиша.
Уголовное дело не заставило 
себя ждать. Игоря Павлиша 
обвинили в злоупотреблении 
служебными полномочиями 
при поставке оборудования 

для РУП «Минскэнерго». След-
ствие вменило И.Павлишу при-
чинение ущерба предприятию 
в размере 2,5 млрд рублей. 
Однако чем дальше шло рас-
следование, тем очевиднее 
становилось, что вскрыта лишь 
вершина айсберга.
Уже через пару месяцев дело 
взяла Генеральная прокура-
тура, которая инициировала 
проверки всех энергетических 
контрактов «ЕвроЭнерго» с 
предприятиями Министерства 
энергетики Беларуси по всей 
стране. В результате дело на-
чало разрастаться прямо на 
глазах и быстро пополняться 
новыми фигурантами. Уже в ав-
густе Генеральная прокуратура 
предъявила Игорю Павлишу и 
другим фигурантам дела обви-
нение в создании, руководстве 
и участии в деятельности пре-
ступной организации, которая 
в течение как минимум пяти 
лет активно доила энергетиче-
ский бюджет страны.
Согласно последним данным, 
центральными фигурами ор-
ганизации являлись сам Игорь 
Павлиш, а также начальник 
отдела теплотехнических ре-
сурсов ОАО «Белэнергоснаб-
комплект» Спартак Манвелян, 
который был наделен правами 
трейдера и от имени пред-
приятий, входящих в систему 
концерна «Белэнерго», мог 
самостоятельно заключать 
биржевые договора на постав-
ку им оборудования, минуя 
тендерные торги. Согласно по-
следним данным, С.Манвелян 
заключал сделки именно с 
теми компаниями, которые 

контролировал Игорь Павлиш. 
Причем в арсенале послед-
него якобы имелось более 
десятка подставных структур, 
зарегистрированных как на 
территории Беларуси, так и за 
ее пределами.
Как сказал генеральный про-
курор Беларуси Григорий 
Василевич, ущерб в 50 млрд 
рублей, который причинила 
энергетической системе Бела-
руси преступная организация 
И.Павлиша и С.Манвеляна, – 
это огромная сумма. Прибли-
зительно столько, по словам 
Г.Василевича, Беларусь поте-
ряла от всех коррупционных 
преступлений, которые выяв-
лены в стране в течение 2009 
года.
Впрочем, несмотря на то что 
Генпрокуратура уже фактиче-
ски составила картину совер-
шения преступления, в 2010 
году Беларусь ожидает множе-
ство сюрпризов. Скорее всего 
из дела И.Павлиша родится 
еще несколько громких рас-
следований, связанных с от-
мыванием миллионов, «зара-
ботанных» на энергетической 
системе страны. По предва-
рительным данным, И.Павлиш 
участвовал во многих крупных 
проектах и активно спонсиро-
вал средства на государствен-
ные нужды. Так, например, 
компания «ЕвроЭнерго» явля-
лась спонсором Национально-
го олимпийского комитета. Но 
вот вопрос, станут ли под него 
копать?

Сергей Сацук, 
«ежедневник». 

морозм крепчал

в 50 млрд рублей оценивает генеральная прокуратура ущерб, нанесенный 
энергетической системе беларуси деятельностью преступной организации 
с участием зао «Ипп «евроэнерго».

Мне до улыбки мила эта формулировка: «постав-
щики услуг сети Интернет по запросу пользователя 
ОКАЗЫВАЮТ УСЛУГИ ПО ОГРАНИЧЕНИЮ ДОСТУПА к 
информации». Хотя, конечно, в нашей стране такое 
может быть засчитано за услугу.

Или вот фраза более чем: «выработать меры по 
оптимизации стоимости услуг, оказываемых пользо-
вателям сети Интернет». Это после чего подорожает 
или подешевеет? Очень боюсь, когда меня «оптими-
зируют» или того хуже «совершенствуют».

«Приостановление оказания услуг с исполь-
зованием сети Интернет осуществляется (…) при 
наличии достаточных оснований полагать, что про-
должение такого доступа будет способствовать 
совершению правонарушения» — да прям «Осо-
бое мнение» с Томом Крузом. Но «при наличии до-
статочных оснований полагать» — это оказывается 
нормально. В Уголовном кодексе фраза такая упо-
минается четырежды! Личный обыск без санкции 
прокурора без понятых; задержание подозре-
ваемого без особых оснований, но который может 
скрыться, арест подозрительных писем. Интернета 
тут не хватало, ага.

С другой стороны, Оперативно-аналитический 
центр при Президенте – в самом деле администра-
тор домена BY. Тут всё пугающе правдоподобно.

При наличии достаточных оснований полагать, 
что может быть это и утка, решил позвонить в юри-
дический отдел министерства информации. Однаж-

ды я там опытно пытался регистрировать блог как 
типа СМИ. Мне тогда ответили категоричное невоз-
можно: «регистрировать сайты министерство не бу-
дет точно. Об этом сама Петкевич сказала». Теперь 
читаю в меганашумевшем проекте указа: «Совету 
министров в шестимесячный срок определить: по-
рядок государственной регистрации средств мас-
совой информации, распространяемых через сеть 
Интернет». В документе это, кстати, единственное 
упоминание «средств массовой информации».

— Здравствуйте, мы с вами уже общались – я 
как-то хотел сайт зарегистрировать как СМИ. Но 
тогда было невозможно. Сейчас, говорят, всё изме-
нится?

— Вопрос не решен. Пока у нас нет никаких до-
кументов.

— А когда он будет решен? Слышал, что гото-
вится проект указа президента об этом.

— Вот сейчас идет работа. Следите за нашим 
сайтом – там всё будет.

— Хотя бы временнее рамки какие-то можно 
узнать?

— Нет, потому что не мы этим занимаемся.
— Но это же вы юридический отдел министер-

ства информации.
— Нет, мы это не делаем, это делается сверху, 

повыше нас.
Так бы сразу и сказали. Теперь поверил.

Пять секретных правил Пугачевой

Как отмывали мильярды 
на энергетической 
системе страны

Аляксандар Жыткевіч з вёскі Бычыха просіць 
раённую газэту «Гарадоцкі весьнік» бясплатна 
надрукаваць аб’яву пра продаж ныркі: цягам 7-мі 
месяцаў ён ня можа ўладкавацца на працу і ня мае 
сродкаў да існаваньня. 

У працаўладкаваньні за сем месяцаў гэтага 
году спадару Жыткевічу адмовілі 14 арганізацый 
і ўстановаў. Ён лічыць, што кіраўніцтва раёна рас-
пачало супраць яго неабвешчаную вайну пасьля 
ягонага ўдзелу ў выбарчай кампаніі 2008-га году ў 
якасьці назіральніка. 

Гарадоцкі актывіст Леанід Гаравы згадвае, што 
22-гадовага зубнога фэльчара з вёскі Бычыха 
яшчэ тады начальства папярэдзіла пра верагод-
ныя нэгатыўныя наступствы. І неўзабаве маладога 
спэцыяліста асудзілі за нібыта незаконнае атры-
маньне грошай ад пацыентаў. У траўні гэтага году 
суд пазбавіў Аляксандра Жытквіча права займац-
ца прафэсыйнай дзейнасьцю цягам двух гадоў. 
Знайсьці іншую працу аказалася амаль немагчы-
мым. 

У ліпені Аляксандар Жыткевіч разам з яшчэ 
адным беспрацоўным гарадоцкім актывістам 
Леанідам Аўтуховым праводзілі пяцідзённую 

галадоўку, каб зьвярнуць увагу грамадзкасьці і 
ўладаў на свае праблемы. Пасьля гэтага Жыткевіча 
ўзялі на выпрабавальны тэрмін у Гарадоцкі лясгас, 
аднак сталай працы атрымаць так і не ўдалося: 
дырэктар адмовіўся прыняць яго нават рознара-
бочым. 

Рашэньне прадаць нырку жыхар Гарадоччыны 
прыняў таму, што іншых сродкаў да існаваньня 
проста ня мае - ён сірата, выхоўваўся ў інтэрнаце, 
а на працу яго не бяруць. 

Актывіст руху «За Свабоду!» Леанід Гаравы 
паведаміў, што абвешчаны збор сродкаў для 
Аляксандра Жыткевіча. Неабыякавыя землякі ўжо 
адгукнуліся на зварот і перадалі для яго харчы. За-
раз актывісты Руху ствараюць Камітэт падтрымкі 
Аляксандра Жыткевіча.

алёна штраль.
h t t p : / / w w w . s v a b o d a . o r g / c o n t e n t /

article/1907344.html
Ад рэдакцыі. Пасля прыцягнення ўвагі 

грамадскасці, сустрэчы са старшынём Гарадоцкага 
райвыканкама А. Марозам А. Жыткевічу атрыма-
лася уладкавацца на працу ў Гарадоцкую ПМК-51 
плотнікам-бетоншчыкам.

Жыхар гарадоЧЧыны Прадае нырКу

виктор малишевский, malishevsky.livejournal.com. Наивно, наверное, но не поверил я в 
мегапошумевший проект указа «о мерах по совершенствованию использования нацио-
нального сегмента глобальной компьютерной сети Интернет». Ну, например, никогда 
прежде в законе из «глобальной компьютерной сети Интернет» мы не вычленяли «на-
циональный сегмент» - какое упущение.


